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Oversigt over temacykelture med Klimagruppen i Gribskov 2023 
 

Dato Tid Sted Mål Tema Tur 

leder 

Tur-

længde 

Antal 

deltagere 

30. 

april 

12.00 Dronning- 

møllehuset 

Strandvejen 

gennem 

Dronningmølle 

Trafiksikkerhed Jens 

Erik 

6 km 12 

7. juni 14.00 Hillerød 

Station 

Parforce- 

landskabet og 

Hillerød Hotel 

Klimavenlig 

turisme 
Jens 

Erik 

15 km 7 

20. juni 13.35 Helsinge 

Station 

Kvickly og 

Ammendrup 

Solceller og 

solfangere 
Jan-

Helge 

5 km 5 

14. 

august 

13.30 Gilleleje 

Station 

Elevator- 

virksomhed og 

Nordkysten 

entreprenør 

Energi og 

miljø 

Jan-

Helge 

9 km 7 

24. 

august 

10.00 Helsinge 

gården 

Solbjerg Engsø Cykling uden 

alder 

 10 km 17 

25. 

august 

15.00 Helsinge 

Station 

Tranegård i 

Laugø 

Ismejeri og 

køer på græs 

Jens 

Erik 

10 km 9 

29. 

septem

ber 

9.30 Østerport 

Station 

Cykelinfrastruktur 

i Kbh. og besøg 

på Rådet for Grøn 

Omstilling 

Grøn 

omstilling 

Jens 

Erik 

12 km 10 
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Trafikdemonstration i Dronningmølle 
Vi mødtes ved Dronningmøllehuset ud mod Strandvejen, da huset var udlejet til anden aktivitet. Jens 

Rane Holck (SF) fra Gribskov Kommune og Elise Dahl fra Dronningmøllehuset samt Jens Erik fra 

Klimagruppen holdt korte taler.  
 

Jens Rane Holck (SF) fra Byrådet fortalte om glæderne ved at cykle, om nødvendigheden af, at 
sikre de bløde trafikanter, herunder børnene, om Tour de France og om betydningen for 
klimaet. Han fremhævede Helsingørmodellen med en kombineret cykel- og gangsti. 
Jens Erik supplerede med omtale af tekniske løsninger andre steder og fortalte kort om 

Klimagruppens arbejde og opfordrede til at deltage i årets kommende cykelture. 
 

  
 

Herefter cyklede vi ad Strandvejen mod øst til Villingebækstien langs kysten. Det kan være lidt 

farligt at krydse her for at komme over på stien. Dernæst cykledes tilbage og ud mod Munkerup, 

hvor vi vendte ved Munkeruphus og så retur igen. Endelig cyklede vi mod syd ad Villingerødvej til 

Villingerød Kirke og endelig retur til Dronningmøllehuset.   
 

  
 

Baggrunden for demonstrationen er, at der ikke findes cykelsti gennem Dronningmølle, og bilerne 

kører alt for stærkt. Så længe der ikke er etableret cykelsti, vil vi som minimum have nedsat 

hastigheden til 40 km/t.  
 

Det er så faktisk lykkedes at få overtalt kommunen til at implementere dette, hvorfor 

cykeldemonstrationen også var en slags fejring heraf. Der deltog desværre meget færre end året før. 

Der har gennem året været flere debatartikler i Ugeposten om emnet. 
 

Senere er det også blevet besluttet i Udvalget for Klima, Teknik og Miljø at lave 40 km/t på 

Munkerup Strandvej. 

Begge tiltag er godt både for trafiksikkerheden og for klimaet, da det fremmer mulighederne for at 

cykle fremfor at køre i bil. Endelig er det en forbedring af den gennemgående cykelrute R47, 

Nordkyststien. 
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Klimabevidst turisme i Hillerød 
Klimagruppen i Gribskov havde spurgt VisitNordsjælland, hvilket overnatningssted i Gribskov 

Kommune eller nærmeste omegn, der var langt fremme i skoene med hensyn til at indtænke klimaet i 

deres overnatningskoncept. Her faldt valget på Hotel Hillerød, der som bekendt ligger uden for 

kommunegrænsen, men som turisme-virksomheder i Gribskov kan lære noget af.  
 

Hotel Hillerød på Milnersvej 41 
Direktør Katja Slüter bød velkommen og serverede vand, kaffe, the og kager med udvalgte 

krydderurter. Katja har været på Hotel Hillerød i 22 år. Hotellet er fra 1987, udbygget i 1999 og 

senere. Vi sad på terrassen omgivet af krydderurtebede, som der er endnu flere af rundt om hotellet 

end vi kunne se. Og hotellets restaurant, der er åben for alle om aftenen, hedder faktisk Krydderiet. 

Der dyrkes mere end 40 forskellige krydderurter. 
 

  
 

Hotelkæden Best Western og Green Key 

Man satser meget på en grøn profil og særlig siden 2020, hvor pandemien gav tid og mulighed for at 

arbejde med omstilling til grønnere miljø og klimavenlighed. Best Western er en kæde af 

selvstændigt ejede hoteller, der arbejder for, at det enkelte hotel bliver certificeret under Green Key 

(grøn nøgle) eller under nogle af de øvrige certificeringsordninger. Hotel Hillerød har valgt Green 

Key. Med fuld Green Key skal det opfylde mere end 150 kriterier. Blandt kriterierne er: 
 

• Bruger 100 % vedvarende el, energibesparende belysning og rutiner for reduceret energiforbrug. 

• Måler årligt hotellets udledning af drivhusgasser for at reducere hotellets klimabelastning. 

• Tager initiativer til at reducere vandforbruget. 

• Sorterer og genbruger hotellets og gæsternes affald. 

• Bruger miljømærkede vaske- og rengøringsmidler. 

• Tilbyder gæster flere økologiske fødevarer til morgenmad. 

• Arbejder mod reduceret madspild. 
 

Halvdelen af kriterierne er obligatoriske, andre kan lægges til, men tillægges varierende værdi. 

Kriterierne blev udvidet i 2022, både de obligatoriske og de øvrige. Hotellet har pligt til at følge op 

på kriterierne en gang om året, ligesom personalet løbende skal motiveres. Green Key følger op og 

aflægger kontrolbesøg. 
 

Samarbejde i og med kommunen 

Et spørgsmål om, hvorvidt hotellets registrering af CO2 udslip også blev meldt ind til Hillerød 

Kommune til brug for klimaregnskabet. Kommunen som virksomhed kan opgøre sit eget udslip, men 

må skønne sig til det, der kommer fra borgere og virksomheder. Katja sagde, at man havde 

opmærksomhed på det og også godt samarbejde med erhvervsforeningen C4. 
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Gæsterne 

Katja mente ikke, at de individuelle gæster kom så meget p.gr.a. denne grønne certificering, men 

statens kursusvirksomhed gik meget op i det og gav mange henvendelser. I det hele taget var det især 

erhvervsturisme, som var hotellets grundlag, men det var også vigtigt at fylde ud hele ugen, således 

at erhvervet var der på hverdage og turister i weekenden. Ligeledes er fordeling over hele året vigtigt 

med god plads til ferieturister i juli og august, og god plads til erhvervskunderne resten af året. 
 

Omstillingsproces til bæredygtighed 

For Katja havde de mange år primært været en ”vækstrejse”, men nu var det i høj grad også en 

omstilling til bæredygtighed. Der blev nævnt mange aspekter så som affaldssortering i 10 fraktioner, 

selvom kommunen ikke var på det niveau endnu (det samme i Gribskov), genbrug af håndklæder, 

udslidt linned blev syet til uniformer for personalet osv. 
 

I lyset af Coronaen fik hotellet nogle omstillingsmidler, som mest var til at lægge en plan for grøn 

omstilling v.hj.a. konsulenter, men der blev også købt regnvands-opsamlere og lignende. Men her 

nøjedes man ikke med planlægning. Det er i sig selv et stort arbejde at oplære personale og inspirere 

det til at tro på ideen. For at sikre, at den enkelte medarbejder fik forståelse for og ejerskab til 

konceptet, startede man med en række workshops, hvor alle bl.a. kunne byde ind med forslag til, 

hvordan man kunne omstille inden for de forskellige funktioner på hotellet. Køkkenpersonalet, 

rengøringspersonalet osv. bidrog ud fra deres kendskab og erfaringer med arbejdsgangene. Et stort 

miljøbelastende område på et hotel er linnedet – sengetøj, håndklæder, viskestykker, duge osv. på 

grund af blandt andet vandforbruget. Linned var ikke med i certificeringen oprindeligt.  
 

Man ønsker ikke at tvinge gæsterne til at afstå fra at få rent linned hver dag eller fra daglig 

rengøring. Men man tilbyder gæsterne muligheden for at fravælge det daglige og tilvælge noget 

mindre hyppigt. Man fokuserer også på at benytte økologiske produkter fra nærområdet. Det 

begrænser varetransporten og dermed CO2-aftrykket. 

Da hotellet oftest har erhvervskunder, og mange kommer på grund af byens store virksomheder, har 

hotellet kontrakter med virksomhederne om opfyldelse af miljøkrav under Green Key. 
 

Det er en vanskelig branche sådan klimamæssigt, da hoteller lever af, at folk rejser og derved 

producerer CO2 udslip. Det kan hotellet ikke måle, men man registrerer og indberetter CO2-udslippet 

fra egen virksomhed.  Dette er et af de obligatoriske krav. 
 

  
 

Cykelturisme 

Der kommer en del cykelturister fordi Nordsjælland har så mange attraktioner, ikke mindst naturen. 

Tidligere havde hotellet cykeludlejning, men nu er cykelturisme oftest organiseret af større firmaer, 

som sender cykelhold med cykler, bagagetransport osv. Især hollandske bureauer kommer ofte. Men 

der kommer også individuelle turister, herunder cyklister.  
 

Til sidst var vi inde på hvor mange af landets hoteller, der mon var Green Key certificeret. Det var 

max 30 %, men målet er 80 % i 2030. 
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VisitNordsjælland 
Anne-Marie fortalte, at der er tale om et samarbejde mellem de 4 kommuner Fredensborg, Halsnæs, 

Hillerød og Gribskov, som betaler til organisationen. Dog findes midlerne til markedsføring fra 

samarbejdspartnere og diverse fonde og EU-tilskud. www.visitnordsjaelland.dk  
 

  
 

Overnatning 

I Nordsjælland har der i 2021 været 1 mio. overnatninger og turisterne har lagt 4 mia. kr. Coronaen 

var godt for sommerhusudlejningen, så kommunerne led ikke så meget som andre by-kommuner 

gjorde det. Turismen blomstrer generelt i byerne ved Nordkysten, særligt Tisvildeleje og Gilleleje, 

hvor der er mange spisesteder og overnatningsmuligheder. 
 

Der er kun et certificeret hotel i Gribskov Kommune. Det er Bymose Hegn i Helsinge, Men der er 

mange forskellige andre miljøvenlige overnatningsformer i kommunen, såsom Haldbjerg 

Naturcampus, Garbolund (på pilgrimsruten), Sheltere i Gribskov, Shelter på Clausensvej uden for 

Helsinge, Shelter i Dronningmølle.  

Se i øvrigt på Green Key kortet over andre certificerede steder i kommunen. 
 

Social bæredygtighed 

Nye initiativer er ”Gastrominoen” – et turforslag til cyklister til økologiske producenter mm. Der er 

også god ”social bæredygtighed” i Nordsjælland så som ”Gribskov går sammen”, Tisvildevejen, 

Veterantræf i Græsted osv. Det er fællesskaberne, der tegner social bæredygtighed. 
 

Nyt om cykelturisme 

Anne-Marie beskrev derefter kort nogle nye projekter, som Visitnordsjælland arbejder med: 

I forbindelse med Nationalpark Kongernes Nordsjælland, (der også omfatter Helsingør kommune) 

vil man fremme grøn mobilitet, bl.a. ved at lave 4 ”Hubs”, en slags knudepunkter med diverse 

service så som cykeludlejning.  Det er i øvrigt et vanskeligt økonomisk projekt at sikre 

cykeludlejning, et forsøg ved Hillerød Station var ikke gået så godt. Leje af cykel-konceptet er meget 

dyrt, og kan ikke tjene sig ind ved udlejning i sommerhalvåret. 
 

I Hillerød kunne man måske få erhvervslivet (de store virksomheder) til at finansiere cykeludlejning, 

som de mange medarbejdere, der ofte er udlændige og ansat i kortere tid, kunne bruge på hverdage 

og så udlejes til turister i weekender. DSB og Hillerød Kommune arbejder på et sådant projekt 

(Kermit). Der arbejdes på at lave 30 cykeltursforslag i Nationalparken, som skal ligge på 

www.ruter.dk  

 

http://www.visitnordsjaelland.dk/
http://www.ruter.dk/
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Strategier 

Ligeledes arbejdes mere generelt på strategisk udvikling, herunder hvad virksomheder kan gøre med 

nye overnatningsformer indenfor gældende love. Det er også en målsætning at sprede turismen mere 

ud over året, 2/3 af overnatninger skal helst være uden for juli og august.  
 

Man vil satse på at bruge billeder fra alle årstider så som Slottet i snevejr, så turister kan finde 

Nordsjælland attraktiv på alle årstider. 
 

Endelig nævnte Anne-Marie, at man fokuserede en del på Fehmern-broen, der forventes at åbne 

2029, og som vil sende 500.000 flere tyskere på ferie på Sjælland. De skal trækkes helt op til 

Nordsjælland. 
 

   
 

Turbeskrivelse 

Inden besøget hos Hotel Hillerød cyklede vi med dette tema. Vi cyklede fra Hillerød Station på et 

meget grønt og klimarelevant turistprodukt nemlig Parforcejagt landskabet i Gribskov – et produkt, 

der i princippet ikke er tilgængeligt for biltrafik.  
 

Derfor fulgte vi parforce-cykelrute 105 og guiden, Jens Erik Larsen, fortalte om, hvordan dette 

turistprodukt er blevet til og udleverede en folder til deltagerne. Der var stop foran Frederiksborg 

Slot på Torvet, ved Rødepæl-stjernen med Kierkegaards-stenen og ved Badstueslottet på vejen 

tilbage. Cykelruten er 15 km og nok lidt udfordrende med gode bakker i skoven.  
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Solvarme i Ammendrup og solceller på Kvicklys tag i Helsinge 
Temaet er grøn energi og omstilling. Klimagruppen i Gribskov arrangerede en cykeltur til Solvarme 

parken i Ammendrup, som leverer varmt vand til Helsinge Fjernvarme, hvor Thomas Haar 

Kristensen tog imod os fem fremmødte. Han fortalte om anlægget, som leverer 25% af fjernvarmen 

til Helsinge og omegn for en pris av 950 kr./MW.  

Solvarmeanlægget kører med temperaturer på op til 105 grader og 2,5 bar-tryk. Der er en glykol- 

blanding i solfangerne, som producerer op til 14 MW/time på anlægget i Ammendrup (bygget 2014-

16) og 5 MW ved det mindre anlæg ved fjernvarmecentralen (bygget i 2012).   
 

 
 

Mellem solvarmepanelerne går der får, som sørger for at holde græsset nede. Aftalen med 

fåreavleren er enkel: Fjernvarmen finansierede etablering og vedligeholdelse af hegnet omkring 

området med lågen ind til græsningen, mod at fårene sørger for afgræsningen mellem alle 

solfangerne. Cirkulationspumpen til det store anlæg er placeret i et hus, så der ikke er noget støj fra 

anlægget. 
 

For øjeblikket fås resten af varmen fra gas, hvoraf 45% består af biogas. Man har fået byggetilladelse 

til to store tanke ved Ridebanevej, hvor vandet skal opvarmes med el. I en periode som junis 

tørkeperiode med megen sol er der så meget overskudsvarme, at man må køle om natten.  I 2028 skal 

det være slut med at bruge gas.  Kun som reserve er der gasmotorer til el-produktion, som Energinet 

betaler for som sikkerhed for, at produktionen kan holdes kørende i tilfælde af udfald på nettet. 
 

De områder af kommunen, der skønnes egnede til at få fjernvarme, skal betale samme pris uanset 

afstand fra vej til hus. Tilslutning til fjernvarmen koster ca. 50.000 kr., da prisen er individuel for 

hver forbruger.  
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Solvarmeanlægget, blev lokalplanlagt i 2014.  

På det tidspunkt var nabogrundene (dengang kaldet ”Annisse Bakker”), stadig ikke udbygget til trods 

for, at en lokalplan fra 2006 havde udlagt området til op til 200 boliger. En ny lokalplan fra 2022 

erstattede den oprindelige, men skulle kun justere lidt på den oprindelige af hensyn til et nyt 

byggeprojekt med et lignende antal boliger. Den oprindelige lokalplan havde en bestemmelse om, at 

der skulle udarbejdes et projekt for varmeforsyningen, som skulle godkendes af kommunen, og som 

skulle dække forsyningen i lokalplanområdet. Desværre medtog man ikke en lignende bestemmelse i 

den nye lokalplan, som ikke nævner varmeforsyning overhovedet. 

De huse, der nu er bygget, er forsynet med individuelle varmepumper. Ellers kunne man nok have 

udnyttet nærheden til fjernvarmeforsyningen.  

Man er i dialog om en videre udbygning af fjernvarmenettet med bl.a. Hillerød Kommune.  
 

  
 

Solceller på Kvickly´s tag 
Klaus Jensen sørgede for, at vi kom op på Kvicklys tag ad en udvendig stige. Af det ca. 2.000 

kvadratmeter store tag er halvdelen dækket af solceller. Her ser man over på bl.a. Rådhuset, som har 

et tag, der også ville være velegnet til solceller, ligesom de nybyggede boligblokke overfor.  
 

Kvickly har en el-udgift på ca. 120.000 kr./måned ud over den tredjedel af strømmen, som 

solcellerne leverer. Klaus Jensen regnede med en tilbagebetalingstid af anlægget på 7 år, måske 

kortere afhængig af elprisen. Alligevel arbejder man hele tiden på at nedbringe energiudgifterne, for 

eksempel har man, for ikke at skulle køle så meget i grøntafdelingen, monteret ioniserings-lamper, så 

modningsprocessen hæmmes.  
 

   
 

De mange medlemmer af Kvickly Helsinge/COOP har sikkert mange flere forslag til inspiration for 

bestyrelsen og butiksledelsen til, hvor man kan spare på energien, udnytte spildvarme osv. til gavn 

for både miljø, klima – og kunderne. 
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Fakta boks: 

Ved solvarme opvarmes en glykolholdig væske i sort kasse med kobberrør, som er dækket af en 

gennemskinnelig plade. Derved kan der opnås temperaturer i væsken på over 100 grader. For at 

væsken ikke skal komme til at koge, må der sørges for cirkulation. I store anlæg som i 

Ammendrup driver store pumper i en hal væsken rundt. I mindre anlæg er lagerbeholderen 

placeret ovenpå solfangeren, så anlægget bliver selvcirkulerende. En enkelt solfanger kan dække 

behovet for varmt badevand fra april til oktober. Tanken på 140 liter rummer desuden et 

varmelegeme, så der er mulighed for at supplere med el. Pris fx 11.350 kr. 

https://www.varmtvandfrasolen.dk/solvarmeanlaeg/240-suncatcher.html 

Fordelen ved solvarme er, at det ikke kræver nogen vedligeholdelse, men at det kun producerer 

varmt vand. Solvarme kan bruges i kombination med varmepumper for at hæve temperaturen på 

vandet.  
 

Solceller fungerer ved at solens stråler får elektroner til at vandre i solcellen, og derved skabes 

der en strøm. En solcelle er en halvleder (diode), som omsætter lysstråling direkte til el ved hjælp 

af en såkaldte fotoelektriske effekt.  

Heller ikke solceller kræver vedligeholdelse. Dog er det en god ide at vaske solceller, der ligger 

fladt en gang om året for at undgå algevækst. Solceller producerer elektricitet, der kan anvendes 

til mange flere formål end varmen fra solvarme. Levetid på solceller regnes at være mindst 25 år. 
 

Turbeskrivelse 

Cykling fra Helsinge Station ad rute 701 (gennem bommen ud til Engerødvej). Vi fulgte rute 701 

sydpå over Skovgårdsvej og helt til gården Kildedal, hvor der drejes tv. ud til Helsingevej. Denne 

krydses, og der fortsættes ad Ammendrup Park til solcellerne. Vi tog dog lige et smut ind i den nye 

bebyggelse og tilbage igen. Vejen tilbage følger blot Rundinsvej til Kvickly og til sidst sti langs 

Rådhusvej til Ahornvej og ind til Helsinge Station. 

 

  

https://www.varmtvandfrasolen.dk/solvarmeanlaeg/240-suncatcher.html


   13 

Klimabevidste virksomheder i Gilleleje 
Temaet var grøn omstilling i industrien. To virksomheder i Gilleleje-området var målet. 

Entreprenørfirmaet Nordkysten A/S i Pårup og elevatorfabrikken Hydro Con i Stæremosen. 

Samlet konklusion: begge besøg var overraskende, særdeles positive og informative. Klimagruppen 

har også i tidligere år haft virksomhedsbesøg på programmet, men denne gang kan man virkelig se, 

hvor stor en udvikling, der har været i løbet af de seneste år. 
 

Nordkysten A/S 
På Nordkysten A/S blev vi modtaget af materielchefen Stig Lippold, og bæredygtighedsansvarlig 

Kamilla Mercedes Kuld. Materielchefen står for alt, hvad der hedder bygninger, materiel osv. og 

samarbejder med Kamilla om den grønne omstilling inden for alle de aktiviteter, som har et klima- 

og miljøaftryk, herunder også transport og maskiner. 
 

Nordkysten er startet som en enmandsvirksomhed med en lille maskinstation i 1959 af Jørgen 

Pedersen. Da der i 60’erne og 70’erne skulle bygges sommerhuse, lå vægten på byggemodning og 

dermed også på opgaver for forsyningsvirksomheder. Der skal strøm, vand, kloak og telefon til 

sommerhuse! I 80’erne udvidede man med inspektionsopgaver på kabler og rørledninger. Der 

kommer jo lækager og skader på ældre ledninger, der så skal findes. Da elmasterne i 00´erne skulle 

erstattes af kabler i jord, indledtes et samarbejde med NESA (senere DONG). Og i 20érne er man så 

i gang med den grønne omstilling. 
 

  
 

Firmaet udfører nu opgaver primært for forsyningsselskaber (fjernvarmeselskaber, vandforsyninger, 

kloakvæsen), som reelt er offentligt ejede. Men også for store private virksomheder inden for 

elforsyning og telefoni, veje og trafikanlæg - ikke bare lokalt, men i hele Region Hovedstadens og 

Region Sjællands område. Kommuner er ikke så ofte direkte kunder hos Nordkysten. 

Firmaet er vokset stærkt, fra 250 medarbejdere for tre år siden til nu knap 500. Nordkysten A/S har 

nu en professionel bestyrelse. 
 

Man kan vel sige, at det meste af vores infrastruktur er firmaets arbejdsområde. Dermed bliver det af 

stor betydning ikke bare, hvordan man forholder sig til ressourceforbruget, affaldshåndteringen, 

materialevalg osv. på pladsen i Pårup, men også hvordan man forholder sig til den megen transport- 

og maskin- og værktøjsaktivitet, der foregår ud til byggepladserne og på stederne. Man har 

specialiseret sig i styret underboring til kabler, så meget gravearbejde undgås. Dertil bruges bentonit 

og renset spildevand (i stedet for drikkevand), og vandet genbruges. 
 

Uden kontrakter, ingen arbejdsopgaver. Derfor bliver entreprisekontrakternes indhold vedrørende 

klima- og miljøspørgsmål også vigtige. Kontrakter kommer ikke af sig selv. På store opgaver er der 
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udbudsrunder, der ofte starter med en prækvalifikation, og derefter med afgivelse af tilbud, og – når 

man er gennem nåleøjet – endelig en kontrakt. 

Den, der vinder udbuddet, er derfor også afhængig af udbyders krav – og om udbyder eventuelt vil 

acceptere ekstraydelser (klima-miljøforhold) fra entreprenøren og vil betale for dem. 
 

FN´s Verdensmål 

Nordkysten har taget FN’s Verdensmål til sig som grundlag for omstillingsstrategien og ikke kun  

de mål, der handler om klima og miljø, men også nogle af de sociale mål. Vi fik dem præsenteret på 

storskærm, men de kan også ses på Nordkystens Hjemmeside: https://nordkysten.dk/ 
 

Mål nr. 4 (Kvalitetsuddannelse): systematisk kompetenceudvikling for alle ansatte; at være en attraktiv arbejdsplads 

for elever, praktikanter, lærlinge, studerende.  Dette er konkretiseret yderligere. Bl.a. tilbyder man 

ordblindeundervisning, fordi man ved, at mange har problemer med at læse og dermed også andre vanskeligheder. Til 

lettelse i dagligdagen for svage læsere bruger man elektroniske hjælpemidler, piktogrammer og videoer. 
 

Mål nr. 5 Ligestilling mellem kønnene. Aktuelt er 29% af medarbejderne i ledelsen kvinder, 32% af medarbejderne i 

administrationen er kvinder, 2% af medarbejderne i produktionen er kvinder. Gennemsnit for virksomheden som sådan er 

12% kvinder. 
 

Mål nr. 8 (Anstændige jobs og økonomisk vækst). Ordentlige forhold og fokus på et sundt fysisk og psykisk 

arbejdsmiljø. Dette er også konkretiseret både på sundhedsområdet og på selve jobbet med bl.a. tilbud om genplacering 

af nedslidte medarbejdere, jobrotation m.m. 
 

Mål nr. 9 (Industri, infrastruktur, Innovation) – man arbejder med reduktion af CO2 udledning. Man følger og 

afprøver fossilfrie løsninger på biler, lastbiler og større maskiner – og tilbyder kunderne fossilfrie og emissionsfrie 

løsninger. Dette er også konkretiseret nærmere. 
 

Mål nr. 12 (Ansvarligt forbrug og produktion) – man tilbyder kunderne løsninger, der er baseret på livscyklus (vugge 

til vugge) -løsninger samt beregninger af CO2. Også konkretiseret nærmere. Bl.a. opsamles data, man bruger LCA 

(livscyklusvurdering) som grundlag for CO2-budgettet. Og man tilbyder brug af mere miljøvenlige materialer. 
 

Mål nr. 17 (Partnerskaber for handling) – tætte samarbejder med kunder, leverandører, industrien, DI m.v. Også 

konkretiseret. 
HOFOR har f.eks. bedt om forslag til krav, der vil være gode at indsætte i udbudsmaterialet. Og Kamilla deltager bl.a. i 

en arbejdsgruppe i DI. 
 

  
 

Solceller på tage og på bilerne 

Vi fik en lang række eksempler på de tiltag, der er gennemført allerede, og hvad der står for tur. 

På bygningerne har man foreløbig lagt solceller på en af de store hallers tag. Solcellerne leverer 

205.000 KW, heraf går alene 186.000 KW til det store værksted (Off-grid løsning). Med tiden skal 

der solceller på alle tage.  

https://nordkysten.dk/
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Oliefyret blev udskiftet med varmepumper, hvilket gav en 94% besparelse. Regnvandet skal på sigt 

opsamles til brug for toiletskyl og vask mm. 

Boreslam opsamles og lagres i tre store bassiner på pladsen i Pårup, hvor det bundfældes efterhånden 

som vandet fordamper. Bundfaldet anvendes i forsøg med kalkstabilisering af afgravet jord. 
 

I dag er det meste håndværktøj batteridrevet, men opladning har tidligere krævet, at kassebilerne stod 

i tomgang. Dette er løst ved at montere solceller på taget, så batterier kan lades op hele dagen uden 

tomgang. Indtil videre kører der 50 kassebiler med denne løsning og inden 2028 er alle kassebiler 

monteret med solceller. Solcellerne, der er lette, leverer nu strøm til opladning af værktøjernes 

batterier. Man startede med at lade forsøget foregå i de solfattige måneder november – januar. Men 

der blev produceret nok strøm alligevel. Solcellernes strøm(48V) omformes til 220 volt til opladning 

af værktøjets batterier. 

Yderligere er der i udgravninger som regel også behov for at pumpe vand væk. Nu kan pumpen køre 

en hel dag på solcellestrøm.  
 

Partikelforurening 

Ved traditionelle arbejder, står arbejdsmændene i udstødningsgasser nede i udgravningerne, idet der 

ikke er partikelfilter på f.eks. minigravere. Det er usundt og Kamilla viste en spændende 

undersøgelse, hvor man sammenlignede f.eks. partikelforureningen ved traditionelle maskiner og ved 

el-maskiner. Det demonstrerede dieselmaskinernes skadelige forurening af arbejdsmiljøet. 
 

Medarbejderne ude ”i marken” skal ”nurses” til at acceptere de nye tiltag. Forsøget med bilerne 

startede derfor med dem, der var positivt stemte for at prøve noget nyt – og forståelsen breder sig 

efterhånden til andre sjak – blandt andet er det indlysende, at det er godt at slippe for at indånde 

udstødningsgasser hele dagen. Man regner derfor med, at de, der holder sig til ”plejer”, efterhånden 

giver slip og går med. 

Firmaets mantra er: grøn omstilling starter med mental omstilling. Man bruger mange kræfter på 

”forandringsledelse”. Og man er i gang med at undersøge, om medarbejderne vil deltage i 

arbejdsgrupper omkring yderligere udvikling. 
 

Fra diesel til elbiler på sigt 

Bilerne og en stor den af maskinparken kører fortsat på diesel. Biodiesel HVO er så dyrt, at man 

normalvis ikke kan medtage det i de tilbud, der afgives, men det tilbydes som en ekstraydelse. 

Når bilparken skal fra Gilleleje til fjernere arbejdspladser, rækker den nuværende teknologi desværre 

ikke til brug af el-lastbiler. Man har overvejet lastbiler drevet på gas og diesel. En lastbil koster 2,5 

mio.kr. Nogle bygherrer er mere indstillet på pilotprojekter end andre.  

Man har lavet et forsøg med ”sjatladning” af gravemaskiner på 40 minutter i frokostpausen. (2 

gravemaskiner til 2 sjak). I forhold til virksomhedens grønne regnskab kan man kun få tal på de 

opladninger, der foregår på pladsen i Pårup. Opladninger på ladestandere undervejs kan man hverken 

få tal på eller vurdere, om den strøm er fra vedvarende energi eller fossil energi. 
 

Hvis man kun skulle køre i lokalområdet, var det en anden sag. F.eks. har Vestforbrænding elbiler til 

lokal kørsel med affaldsindsamling. 
 

Bæredygtige løsninger i kontrakter 

Vi spurgte ind til entrepriseaftalerne og mulighederne for at indarbejde mere bæredygtige løsninger 

også i prisberegningerne. Der er som oftest klima- og miljøkrav i udbuddene. Men når tilbuddene i 

sidste ende vurderes, er det altid prisen, der vægter mest og som regel klima- og miljødelene, der 

udgår eller reduceres. 
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Firmaet ønsker sig et skyggebudget på CO2 udledningen (ligesom vi kender det fra ønskerne til de 

kommunale budgetter). Men man forventer, at omkostningerne som følge af CO2 udledningen 

fremover vil komme til at indgå i prisvurderingen.  
 

Med nogle af firmaets store kunder har man flerårige rammeaftaler omhandlende mange forskellige 

opgaver på mange forskellige lokaliteter. Her kan man på en opgave både lave en CO2 -beregning, 

og sætte en pris på udledningen. 
 

Man anvender Revisorforeningens vejledning for ESG-nøgletal. Og Vejdirektoratet og Banedanmark 

har open source-værktøjet InfraLCA, som man også benytter sig af. Nordkysten arbejder for, at 

branchen bruger samme modeller ved beregningerne, så deres tilbud bliver mere sammenlignelige på 

prisen. Nordkysten er i øvrigt kommet op i den tunge regnskabsliga: C-klassen. Omsætningen i 2022 

var på 738.355.500 kr. Og årets nettoresultat var på 38.355.000 kr. (se årsrapport 2022 på CVR). 
 

Transporten af byggematerialerne bør også indgå i regnskabet. Selve landtransporten står for langt 

det meste af udledningen. F.eks. tæller cementen ikke så meget (fordi vi ikke bruger ret store 

mængder). 

I øvrigt er det et problem, at grus er blevet en mangelvare i Nordsjælland. Men hos Nordkysten er 

man nu i gang med forsøg på at skabe alternativer. Man har forsøg kørende på pladsen med 

kalkstabilisering af afgravet jord, som kan være et alternativ. 

Maskiner bliver ikke ombygget til el, da man vurderer, at det ikke er miljømæssigt forsvarligt. 
 

I Nordkysten har man lykkedes at reducere Scope-1 udledninger med 50% (dvs. CO2 udledninger fra 

fx diesel til køretøjer mv., el-forbrug i virksomheden).  

Scope-2 udledninger nævnte Kamilla, at man havde fået ned på 0 (CO2 udledninger i forbindelse 

med den energi man bruger, fx kul til el-produktion – idet man jo havde fået monteret solceller i et 

off-grid system. Ved overgang fra oliefyr til varmepumper sparede man 94%). 

Scope-3 omfatter resten fx CO2 udledninger fx til produktion af maskiner, materialer og transport, 

som ikke er helt afdækket på besøgstidspunktet. 
 

Som vi senere så, har man udskiftet alle håndmaskiner f.eks. stampere og pladevibratorer med 

batterimaskiner, hvor batterierne passer til alle typer maskiner. 
 

Rundtur på virksomheden og formidling af de grønne tiltag 

Efter den omfattende orientering fik vi en rundtur på pladsen og fik syn for de mange udbygninger 

både i bygningsmassen og i udvidelse af jordarealet, der er sket i løbet af de 64 år, der er gået siden 

starten. Der er eget bil- og maskinværksted, hvor materiellet vedligeholdes og repareres. Der er 

lagerhaller. Der er haller til lager og egenproduktion (f.eks. produceres tøris til brug for detektion af 

læk). Der er åbne forsøgsområder med opstillinger. Ganske overvældende. 
 

Vi beklagede, at virksomheden ikke også havde kræfter til at give offentligheden indblik i de mange 

miljø-tiltag, den har gang i og hvorfor. Denne rapport er dog nu med til at formidle det!  

Således opløftede takkede vi mange gange og drog videre til næste besøgsvirksomhed. 
 

Hydro Con A/S 
Vi blev modtaget af administrerende direktør Jens Kofoed, der har en bred baggrund efter mange år i 

ledende stillinger i bl.a. bilbranchen og affaldshåndteringsbranchen. Indledningsvis skulle vi dog lige 

afprøve en personelevator, der førte os ned til produktionshallen, hvor ingeniørerne har deres 

kontor/tegnestue. 

Kontorer til administration, salg og it-udvikling samt kantinen befinder sig på 1. sal. Vi blev bænket 

ved kaffebord. Jens Kofoed fortalte her om firmaet og dets historie. 
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Firmaets historie og ansættelserne 

Firmaet er stiftet af ingeniør Frants Oldenburg i 1988. Efter mange år i kranbranchen, begyndte han 

for sig selv med at udvikle en godstransportlift til brug for skraldemændene i Renovationsfirmaet 

R98 i København, hvor skraldespandene i de mange baggårde skulle bæres på ryggen ind gennem 

kælderen og op ad trappen til gaden – et hårdt og nedslidende arbejde. 

Firmaet er senere overtaget af sønnen Ulrik Oldenburg, men Frants, der nu er 75 år, har stadig en 

plads og kontor i en lille hvidmalet skurvogn på stedet, hvor han fortsat tegner og udvikler. 

Ulrik Oldenburg er teknisk direktør i firmaet. I det hele taget er alle produkter i firmaet konstrueret, 

udviklet og tegnet af Frants Oldenburg. 
 

Efter godstransportliften fortsatte Frants med tegning og udvikling af allehånde løfte-apparater og 

elevatorer (både udendørs og indendørs), både specialdesignede og standardiserede lifte (kun 

udendørs). 
 

Firmaet har 35 ansatte. Det er ikke let at skaffe arbejdskraft til en virksomhed, der ligger i Gilleleje, 

og hvor medarbejderne skal køre ud i hele landet på monterings- og vedligeholdelse- og 

reparationsopgaver. Derfor har firmaet også polske medarbejdere. For at tiltrække udenlandsk 

arbejdskraft har firmaet lejet huse i Græsted, som de fremlejer til arbejderne på almindelig 

lejekontrakt. De fleste har været ansat i flere år. De har et højt timetal i arbejdet. Men til gengæld har 

de fri hver 3. uge, hvor de kan besøge deres familier i Polen. Der er dog også en del medarbejdere fra 

lokalområdet og øvrige Nordsjælland. 
 

Projekter 

Firmaet monterer og servicerer sine anlæg og tager sig også af eventuelle nødopkald, hvis nogen 

sidder fast. Man har ca. 5.000 anlæg rundt omkring i landet at se til, og der produceres omkring 150 

anlæg om året. Man har også anlæg på Færøerne og Grønland. Til Grønland sender man for en 

sikkerheds skyld to sæt af den bestilte elevatorstol af sted med samt alle kabler, og hvad der ellers 

hører til. Det foregår med skib. Det er nemlig sket, at en container, der var læsset af på havnen (i 

Nuuk), var blevet tømt og indholdet spredt for alle vinde, dvs. borte, da montørerne kom op med fly.  
 

Firmaet har mange underleverandører – hovedsagelig danske virksomheder. Transport af produktet 

foregår også ved underleverandør. 
 

Eksempler på store projekter er lifter til byggeriet af Fehmern-tunnellen. Firmaet er det eneste 

elevatorfirma her i landet. I størrelse kan det ikke måle sig med de store firmaer i udlandet som f.eks. 

OTIS og KONE. Men man er begyndt at eksportere til bl.a. Holland, England og Norge (Bodø).  
 



   18 

Der er mange forskellige myndighedskrav til elevatorer og lift, både sikkerhedskrav og 

brandtekniske krav. Da man har mange specialopgaver, hvor standardmål ikke kan anvendes, er det 

ekstra vigtigt, at ingeniørerne kan bruge både 2D og 3D programmer. 

Vi fik nogle eksempler på specialopgaver, blandt andet i forbindelse med officielle besøg. 

Også en privat opgave fra højtliggende bolig ned til stranden, hvor ejeren er en ældre kvinde, der er 

veninde med dronningen. Begge kan ikke mere klare trapperne op og ned til stranden. Men så får 

man bare en løfteanordning installeret. 
 

   
 

Affaldssortering 

Jens Kofoed selv har bl.a. fokus på firmaets affaldshåndtering og genbrug/ recirkulering. Da han 

kom til firmaet, blev det meste affald lagt usorteret i containerne. Det er der ændret på. Nu sorteres 

der i næsten 20 forskellige fraktioner. Alle containere er tydeligt mærkede på skrift – på dansk og 

polsk – med, hvad der skal i. Firmaet har en del polakker ansat, og de især har skullet lære 

affaldssortering, som de ikke har været vant til. For at sikre, at affaldet sorteres, tager firmaets 

montører alt affaldet med tilbage til virksomheden.  
 

Blandt erhvervsaffaldet er der en række forskellige metaller, der alle kan sælges til genanvendelse/ 

omsmeltning. På metallerne overstiger indtjeningen ved salget affaldsgebyrerne. Til gengæld er der 

ingen fortjeneste i pap mere. Her sorterer man dog ikke mindre, selv om der ikke er fortjeneste på 

affaldssorteringen. Men man kan godt forestille sig, at man andre steder, hvor motivationen ikke er 

så stor, sløser med sorteringen eller ligefrem fusker med den. Så gebyrerne på erhvervsaffald kan i 

nogle tilfælde være en demotiverende faktor. 
 

Andre klimatiltag 

Et andet tiltag, man har gjort, er udskiftning af alle lyskilder indendørs til LED. Man kan nu få LED 

lysstofrør, der kan klikkes på de eksisterende fatninger, så man ikke skal udskifte det hele, når man 

går over til LED. På kontorerne indsamler man papiret. Ligeledes indsamles alle pantflasker. 

Produktionshallen er genbrug! Den er lavet af en nedrevet og genopbygget hal fra B&W. 

 

Firmaet køber ”grøn” strøm. Det samlede årlige energiforbrug i firmaet løber op i en udgift på 3-

400.000 kr. Man har fået lavet en gennemgang af alt elektrisk, og har nu en rapport, der viser, hvad 

man kan gøre for at spare. Her var overgangen til LED første skridt. Men der er meget mere at sætte 

ind på. 
 

Af firmaets bilpark er der en el-bil. Servicebilerne kører på diesel. Der køres samlet set omkring 

2.000 km om dagen!  
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Vi spurgte ind til, hvilke miljø- og klimakrav bygherrerne eventuelt stiller. Det er der faktisk mange, 

der gør.  Blandt andet krav om miljøcertificering. Firmaet stiller de samme krav til sine 

underleverandører, som det stiller til sig selv, men man er ikke helt i mål endnu. 
 

Firmaet deltager også i elevatorbranchens arbejde inden for DI. Aktuelt er man med i 

”bagtrappeprojektet”. I dette projekt samarbejdes der også med en række handicaporganisationer, der 

omfatter forskellige funktionsnedsættelser, der indvirker på personens mobilitet. 
 

Projektet er kommet i gang efter at bygningsbrandbestemmelserne er blevet ændret. I ældre 

etageejendomme med bagtrapper kan man nu nøjes med fortrappen som flugtvej, fordi der installeres 

sprinkleranlæg. I bagtrappen kan der så indbygges elevator, så det er muligt at bo på f.eks. 5. sal, 

selv om man har svært ved at gå eller at se. 
 

Besøget sluttede med en kort og hyggelig samtale med Frants Oldenburg om firmaet og dets 

baggrund. Vi takkede for et spændende og informativt besøg. 
 

Turbeskrivelse 

11.30 afg fra Gilleleje Station ad rute 33 og 703 rundt om hjørnet ad Kastanie Allé og videre på 

Kanalstien frem til Ålekistevej, som fulgtes th. til Pårup trinbræt, hvor der drejedes th. 

til Nordkysten. Der er vejarbejde på sidste del af Ålekistevej gr. den nye vej, cykler trækkes til 

Nordkystens adresse.  

Retur og videre til Hydro-Con på Fiskerbakken 70 fulgtes samme vej som ud indtil Parkvej, hvor der 

drejedes th. Efter jernbanen fulgtes stien langs banen frem til Stæremosen og Stæremosevej frem til 

Fiskerbakken. 

Turen tilbage til Gilleleje Station gik samme vej til Parkvej, hvor der drejedes tv. og straks th. ad 

Nellerupgårds Alle, th. ad Rostgårdsvej og tv. ad stien lige før jernbanen. 
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Cykling uden alder: Fælles cykeltur med beboere og piloter  

fra Helsingegården og Skovsminde Plejecenter 
 

Torsdag den 24. august var der fælles cykeltur i regi af Cykling Uden Alder med beboere og piloter 

fra de to plejecentre og også med deltagelse af Klimagruppens repræsentant i koordinationsgruppen. 

Turen startede fra Helsingegården. Rickshaw’ene fra Skovsminde blev cyklet til Helsingegården, 

mens de tre beboere kom med Skovsmindes minibus. Vi mødtes kl. 11 og efter lidt arrangering af 

passagererne cyklede vi afsted. 
 

Solen skinnede, og der blæste en pæn brise. I turen deltog 2 rickshaws fra Skovsminde og 2 fra 

Helsingegården med piloter og 2 passagerer i hver. Desuden deltog 4 af de øvrige piloter på egne 

cykler og Klimagruppens repræsentant, også på egen cykel. 17 var vi i alt. 
 

Piloterne havde bestemt ruten. Det er vigtigt, at den er let at cykle på - uden for mange huller og 

kantbevoksning ud over stien, og ikke for trafikeret, samt at der ikke er vanskelige passager gennem 

bomme. Det kan det desværre knibe med på stierne i Gribskov Kommune. 
 

  
 

Ruten gik først i snørkler gennem Helsinge – blandt andet op ad gågaden. Den må man ikke cykle 

på. Men selv om vores karavane passerede to politibetjente, blev vi ikke stoppet. De havde også 

andet for. Ind gennem P-plads ud på Rådhusvej, ned ad stien langs Rådhusvej og ad forbindelsen til 

Ahornvænget, ud på Engerødvej og ud på Bymosegårdsvej. Videre gik det ad Gammel 

Frederiksborgvej på rute 32 via Høbjerg og ud over vidderne ned mod Solbjerg Engsø. Der er 

smukke udsyn over landskabet ned mod Gribskov. 
 

Hvor stien er smal, kan man som passager række armen ud og lade den glide gennem de høje græsser 

og planter i kanten ind til markerne. Sådanne sanseoplevelser, der giver minder om tidligere tider i 

ens liv, er gode for mennesker, der ellers ikke kommer meget ud. Som CUA’s motto også siger: Ret 

til vind i håret. Vi gjorde holdt på Solbjergvej på udsigtspladsen nord for Solbjerg Engsø. Her blev 

der taget gruppefotos med begejstrede arme i vejret.  
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Efter et kort ophold gik turen tilbage mod Helsinge – med nogle kraftige stykker op ad bakke, der 

selv for en eldreven cykelrickshaw og en trænet pilot kan være en udfordring. Der måtte da også lidt 

hjælp til et par gange. 

Glade og varme sluttede vi turen hos Kvickly på terrassen ved cafeteriet, hvor vi brugte nogle af de 

§18-midler, CUA har fået til frivillig-pleje og til udflugter med beboerne. De blev spenderet på 

smørrebrød og øl eller vand efter behag. Vi satte nogle borde sammen, så alle kunne være fælles om 

bordet, og vi havde en hyggelig time i solen med snak og venligt drilleri på kryds og tværs. 
 

 
 

Klimagruppens deltagelse i Cykling Uden Alder i Gribskov Kommune 

Klimagruppen stod bag initiativet til oprettelse af Cykling Uden Alder i kommunen sammen med 

Cyklistforbundet i Gribskov og Gribskov kommunes frivilligkoordinator og idrætskonsulent i 2018.  

Gribskov kommune besluttede ligeledes i 2018 at blive medlem af Foreningen Cykling Uden Alder 

samt at finansiere de to første cykelrickshaws.  

Siden da har koordinationsgruppen søgt og fået fondsmidler, suppleret med private donationer, til 

anskaffelse af yderligere 4 cykelrickshaws.  

Kvicklys sponsorpulje har støttet udarbejdelse af en række cykelrutekort med beskrivelser af lokale 

seværdigheder, udarbejdet af et medlem af klimagruppen.  

En række frivillige ”piloter” er knyttet til projektet, først og fremmest på Helsingegården og 

Skovsminde Plejecenter. 
 

Initiativtagerne udgjorde – og udgør stadig, omend nogle nu som pensionist/ frivillig– den lokale 

koordinationsgruppe, med deltagelse også af lederen af Frivilligcenter Helsinge samt tovholderne på 

Helsingegården og på Skovsminde Plejecenter. 
 

Vi er glade og taknemlige for den entusiasme og dedikation, der udvises af piloter, tovholdere og 

kaptajner, som får tilbuddet til at blomstre. Vi ønsker så blot, at det på sigt vil lykkes både at få 

tilbuddet udvidet yderligere og også til hjemmeboende med behov – og at der stadig er frivillige, der 

vil være med som piloter. 
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Ismejeri og køer på græs på Tranegård i Laugø 
Vi besøgte den flotte Tranegård i Laugø med takkede gavle. Ejeren Morten Schultz viste rundt og 

fortalte om gården og dens produktion af mælk fra de 100 økologiske jersey-køer. 
 

   
 

Tranegårdens bygninger er fra 1865, men udbygget af ”Malermesteren” i 1970´erne og 80´erne. 

Morten købte gården i 2019 og bor selv i Annisse på gården Petershvile overfor teglværket af samme 

navn. Gårdens stuelænger rummer 4 udlejningsboliger, og der er 130 Ha jord til gården. De 100 

jersey-køer kom til gården i 2021, og der er planer om at købe yderligere 30. Morten fortalte, at dette 

var en lille bedrift sammenlignet med jyske kvægfarme, der kunne have over 1000 køer, man kunne 

nærmest kalde det et fritidslandbrug. Mortens baggrund er arbejde i landbruget og især drøm og lyst 

til at arbejde med økologi. Han mente, at gården rummede kommunens største samlede 

græsningsareal, og at græsset bandt så meget CO2, at driften stort set er CO2 neutral. 
 

Køerne malkes 2 gange om dagen og producerer hver dag 18-20 l mælk pr ko. Jersey-køernes mælk 

er mere fedtholdigt end andre køer og bruges især til smør, fløde og oste. 

Mælken leveres bl.a. til Øllingegaard ved Skævinge (se vores rapport fra 2015). Den hentes hver 

morgen 7.30 og benyttes også til produktion af is, som sælges i gårdbutikken. Her sælges også andre 

lokale økologiske produkter så som grøntsager, vin mm. Der sælges også kød fra gården. Det er en 

krydsning af jersey og angus kvæg.  Råmælk kan sælges fra stalden. Mælk der sælges i butikken, 

skal være pasteuriseret. Der er indkøbt et særligt mobilt malkeanlæg i Holland, som fungerer fint. 
 

   
 

Vi så først stalden, hvor køerne sover, en enkelt ko havde taget en fridag og lå i hjørnet. Der bruges 

300 tons halm om året, det skiftes hver dag og komposteres. Der er 50-60 grader inde i midten af 

komposten. Morten er i gang med at skabe en bæredygtig bedrift, hvor både køer, planteavl og den 
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daglige bemanding er i harmoni. Køerne henter selv det friske græs om sommeren, og om vinteren 

får de serveret græs- og kløverensilage sammen med en blanding af byg, ærter, havre, hvede og 

vikke. Alt foderet er dyrket på gårdens marker, så der er selvforsyning med foder. 
 

  
   

Endelig gik vi ned til markerne. Undervejs passeredes en tovbane, som børn og barnlige sjæle har 

glæde af. Morten var i det hele taget optaget af, at unge mennesker kom til gården og arbejdede og 

hyggede sig. Fast er der ansat 2 landmænd, vi så en af dem, nemlig Marie drive køerne hjem til 

malkning. Det tager ca. 1,5 time inkl. rengøring. Mælken køles ned med 5 grader koldt vand, som 

herefter drikkes af køerne – altså vandet! Der malkes kl. 4 morgen og kl. 4 eftermiddag. 

Videre er der ansat nogle unge mennesker på deltid til diverse, dyr og maskiner og til at passe 

butikken. Det er især en hensigt at hjælpe unge med særlige udfordringer. 
 

  
 

Videre hørte vi om forsøg med at dyrke majs til foder og plantning af ny skov 2 Ha plantet, 2,5 Ha 

skal plantes. Der er statsstøtte til skovplantning, men også strenge krav om tinglysning som fredskov. 

Der plantes løv- og frugttræer med en lysning i midten, som spejdere mm engang kan få glæde af. 

Se mere på:  https://tranegarden.dk/  
 

  
 

https://tranegarden.dk/
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Turbeskrivelse  

Vi var 9, som mødtes på Helsinge Station fredag 25. august kl. 15.00, hvorfra vi først fulgte rute 703 

på stien langs banen, dernæst ud ad Bukkarvej op til den nye cykelsti langs Valbyvejen til 

Troldebakkerne. Fra stationen der så vi over på Troldebakkerne og Jens Erik og Kirsten fortalte om 

de igangværende bebyggelser. Videre fulgte vi stien langs de flotte sølvpopler til Laugø forbi 

Tingstedet og rundt om hjørnet til gårdbutikken på Tranegård. Vejen tilbage foregik i spredt 

fægtning på rute 32 igen forbi Troldebakkerne og retur til Helsinge Station. 
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Københavns cykelinfrastruktur og besøg på Rådet for Grøn Omstilling 

Gribskov Kommune har ingen cykelbroer som Cykelslangen i København, men kan måske hente 

inspiration i erfaringerne fra hovedstaden, hvor der cykles mere end nogen andre steder. Det skyldes 

den relativ høje investering i cykelinfrastruktur, herunder cykelbroer. Dette bevirker, at man kommer 

hurtigere frem, end hvis man havde brugt bil. En vigtig pointe, hvis vi skal reducere transportens 

CO2 udledning. 
 

Københavns cykelinfrastruktur 
Jens Erik guidede en tur over nogle af disse broer og fortalte undervejs. Da flokken endelig var 

samlet (for nogen var det første gang de tog cykler med S-tog, så nu er det indarbejdet), cyklede vi 

forbi den amerikanske ambassade og videre på Østerbrogade forbi søerne. Nu er der cykelrute på 

søernes yderside i stedet for en motorvej, som ellers blev planlagt tilbage i 70érne. Vi stoppede på 

Nordre Frihavnsgade, hvor der er flexparkering ved en skole, hvilket betyder, at der holder cykler 

(elevernes) på vejen om dagen og biler (beboernes) om aftenen. Gaden er en såkaldt cykelgade, hvor 

biler skal holde sig bag cyklisterne. 
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En dobbeltrettet cykelsti langs jernbanen førte os op til den første cykelbro, Langeliniebroen. Videre 

gik det forbi Den lille Havfrue og Kastellet og på brosten langs havnen, hen over træterrasse i 

Skuespilhuset og gennem Nyhavn. Næste bro var Inderhavnsbroen også kaldet Kyssebroen, fordi 

den samles og skilles som et kys, og fordi der er udsigtsplatforme, hvor man kan kysse hinanden. 
 

  
 

Turen fortsatte langs havnen til Cirkelbroen, der er designet af den dansk-islandske kunstner Olafur 

Eliasson og finansieret af fonde.  

Dernæst kom vi til Lille Langebro og svingede videre ned ad Vester Voldgade, der har en nyere 

belægning til cyklister og fodgængere. Endelig th. ad Farvergade forbi Vartov til Kompagnistræde 

22. Disse gader kaldes tilsammen Strædet og går parallelt med Strøget, hvor man ikke må cykle. 
 

  
 

Efter mødet i Rådet cyklede vi samme vej tilbage, men blev stoppet af, at broerne var oppe. Det gav 

anledning til at se, hvor mange cyklister, der samles i løbet af et par minutter. Vi stoppede ved 

Islandsbrygge Beboerhus til frokost og tog efterfølgende over Bryggebroen og Cykelslangen, som er 

forbindelser, der virkelig fremmer cykeltrafik, da biler må køre store omveje. Endvidere så vi på 

cykelparkering ved Fisketorvet og den diagonale krydsning ved Dybbølsbro og Ingerslevgade. Vi 

sluttede ved cykelmonumentet i Dybbølsgade og en snak om cykelpostbude og cykelparkering. 
 

Rådet for grøn omstilling 
På turen besøgtes Rådet for Grøn Omstilling, hvor vi hørte, hvad der arbejdes med her til inspiration 

for vores arbejdet i Gribskov Kommune med klima. Julie Bangsgaard Abrahams fortalte om Rådets 

arbejde og særligt om klima og energirådgivning. Julie har været her i 4 ½ år. 

Rådet, som det oftest bare kaldes blandt medarbejderne, blev oprettet i 1991 og hed indtil 2019 Det 

økologiske Råd (med et hip til det, der hedder Det økonomiske Råd). Der er 20 medarbejdere, dog 

ikke alle på løn. Rådet er finansieret via projektmidler og ofte på fondsansøgninger, men de sidste 2 

år også med på finansloven (3 mio. kr. i 2022 og 2 mio. kr. i 2023). Der er ingen krav til anvendelsen 

af disse midler. 
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Man gør mest ud af at lægge pres på politikerne til at fremme den grønne omstilling indenfor 

temaerne: 

• Energi (herunder byggeri) 

• Cirkulær økonomi 

• Mobilitet 

• Fødevarer og bioressourcer 
 

  
 

Julie viste os en video på 4 minutter om et projekt med transformation af eksisterende bygninger og 

gennemgik efterfølgende 8 cases af vidt forskellige slags bygninger til beboelse, til sport, til erhverv. 

Disse er beskrevet i et hæfte ”Transformation for klimaet, økonomien og bygningsmassen”, som vi 

fik udleveret til sidst og som kan findes på link på hjemmesiden. 
 

Nogle generelle data herfra: 

30 % af klimabelastningen i DK kommer fra bygninger og byggeri. Heraf udgør de 30 % igen brug 

af byggematerialer.  Man taler om ”indlejret CO2”, hvilket er den samlede emission af CO2 der går til 

såvel byggematerialer som til emission af CO2 under byggeprocessen. De 8 eksempler endte i gns 

med indlejret CO2 på 2,95, mens det generelle gns i DK er 7,1. 

Med hensyn til energiforbruget til opvarmning af boliger er der i forbindelse med nybyggeri og 

renoveringer sket rigtig meget fra 1961 til 2020, idet der løbende er stillet større krav hertil. Dog er 

det samlede energiforbrug ikke faldet meget, da hver enkel person i dag i Danmark bor på flere m2. 

I 1960 var parcelhuse typisk på 115 m2, mens husene i 2020 var vokset til 205 m2. Byggeriet af 

boliger sammen med el og varme til boliger, står i følge tænketanken Concito for 22 % af Danmarks 

udledning af CO2. www.consito.dk  

http://www.consito.dk/
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Der kom nye krav til CO2 udledning i 2021 og fra 1/1 2023 må der max udledes 12 kg CO2 pr. m2 

per år og dette skal i 2029 ned på 7,5. 

Det går langsommere i EU, hvorfor Rådet prøver at påvirke dette. Man snakker også med 

Kommunernes Landsforening, men kan ikke gå ned i de enkelte kommunernes planer. 
 

Link til projektsiden: https://rgo.dk/projekt/transformation-af-bygningsmassen/  

og selve publikationen: https://rgo.dk/wp-content/uploads/Transformation_PDF.pdf 
 

Turbeskrivelse 
Vi mødtes foran Østerport Station den 29. september kl. 9.30 (tog fra Helsinge 8.33 og Hillerød 

8.56). Der cykledes ad Dag Hammerskjölds Alle til Østerbrogade til Nordre Frihavnsgade og videre 

til cykelbro over jernbanen og videre forbi Den lille Havfrue og ind til Nyhavn, hvor vi cyklede over 

Inderhavnsbroen, også kaldet Kyssebroen. Videre oplevede vi Cirkelbroen og Lille-langebro, før vi 

cyklede til Rådet i Kompagnistræde 22. Efter besøget cykledes til Islands Brygge til frokost og 

videre derefter til Cykelslangen. Turen sluttede ved Dybbølsbro. Der var i alt 10 deltagere. 
 

  

 

https://rgo.dk/projekt/transformation-af-bygningsmassen/
https://rgo.dk/wp-content/uploads/Transformation_PDF.pdf
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Formidling af tematurene og deres indhold 
Vi har sat opslag på biblioteker og cykelhandlere samt brugt mailinglisten med medlemmer og 

tidligere deltagere til formidling af årets ture. Dog har deltagertallet været vigende i år. 

Ugeposten har også i år været god til at omtale vores temacykelture på forhånd. Da redaktionen er 

gået sammen med Frederiksborg Amtsavis Gribskovredaktion, behøver man kun sende til ét sted. 

Desuden har Netavisen Gribskov www.netavisengribskov.dk, bragt vores pressemeddelelser.   

Turene har været omtalt i Foreningen Frie Fugles Nyhedsbrev og på www.friefugle.dk.  
 

Udsnit af avisomtaler: 

   
 

Den 13. september var Jens Erik inviteret til at holde oplæg om klimagruppens arbejde på 

Biblioteket i Hundige, hvor der holdtes en såkaldt klima-café: 
 

 

http://www.netavisengribskov.dk/
http://www.friefugle.dk/
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A4-plakat sat op ved indgangen til REX Cykler i Helsinge og på Helsinge Bibliotek: 

Tema cykelture med Klimagruppen i Gribskov Kommune 2023 
 

Dato Tid Sted Mål Tema Tur 

leder 

Turlæn

gde 

NB 

30 april 12.00 Dronning- 

møllehuset 

Strandvejen 

gennem 

Dronningmølle 

Trafiksikkerhed Jens 

Erik 

6 km Trafik 

demonstrati

on 

7. juni 14.00 Hillerød 

Station 

Parforce- 

landskabet og 

Hillerød Hotel 

Klimavenlig 

turisme 
Jens 

Erik 

15 km  

20. juni 13.35 Helsinge 

Station 

Kvickly og 

Ammendrup 

Solceller og 

solfangere 
Jan-

Helge 

5 km  

14. aug 13.30 Gilleleje 

Station 

Elevator- 

virksomhed og 

Nordkysten 

entreprenør 

Energi og 

miljø 

Jan-

Helge 

9 km  

25. 

august 

15.00 Helsinge 

Station 

Tranegård i 

Laugø 

Ismejeri og 

grøntsager 

Jens 

Erik 

10 km  

29. 

sept 

9.30 Østerport 

Station 

Cykelinfrastruktur 

i Kbh. og besøg 

på Rådet for grøn 

omstilling 

Grøn 

omstilling 

Jens 

Erik 

12 km  

Tilmelding til turene er obligatorisk og gerne senest 3 dage før afgang til turlederen.  
 

 
For nærmere oplysninger kontakt Jens Erik Larsen på cykelje@gmail.com  

mailto:cykelje@gmail.com
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Klimagruppens arbejde er i år støttet af Kulturrådet i Gribskov Kommune. 

Klimagruppen i Gribskov kan kontaktes på cykelje@gmail.com  
 
 

mailto:cykelje@gmail.com

